

---

# CONFÉRENCES TRUDEAU LECTURES

---

## Professor Sujit Choudhry

2010 TRUDEAU FELLOW  
LAURÉAT TRUDEAU 2010

---

*New York University*

University of Alberta  
Room 231, Faculty of Law

**WEDNESDAY, 11 APRIL 2012, 5:30 P.M.**  
**LE MERCREDI 11 AVRIL 2012, 17H30**

FONDATION  
TRUDEAU  
FOUNDATION



**UNIVERSITY OF ALBERTA**  
**FACULTY OF LAW**



## **THE PIERRE ELLIOTT TRUDEAU FOUNDATION**

A Canadian institution with a national purpose, the Pierre Elliott Trudeau Foundation is an independent and non-partisan charity. It was established in 2001 as a living memorial to the former prime minister by his family, friends, and colleagues. In 2002, the Government of Canada endowed the Foundation with a donation of \$125 million with the unanimous support of the House of Commons. In addition, the Foundation benefits from private sector donations in support of specific initiatives. Through its Scholarship, Fellowship, Mentorship, and Public Interaction Programs, the Foundation supports outstanding individuals who make meaningful contributions to critical social issues.

## **LA FONDATION PIERRE ELLIOTT TRUDEAU**

La Fondation Pierre Elliott Trudeau est un organisme de bienfaisance canadien d'envergure nationale, indépendant et sans affiliation politique créé en 2001 par la famille, les amis et les collègues de l'ancien premier ministre pour lui rendre hommage. À la suite de l'appui unanime de la Chambre des communes, le gouvernement du Canada lui a accordé en 2002 un fonds de dotation de 125 millions de dollars. Par ailleurs, certains projets de la Fondation profitent du soutien financier de donateurs privés. Grâce à ses programmes de bourses d'études doctorales, de prix de recherche, de mentorat et d'interaction publique, la Fondation soutient des esprits libres qui se distinguent en s'intéressant aux questions essentielles de notre société.

**OPENING PRAYER / WELCOME TO THE TERRITORY**  
**PRIÈRE D'OUVERTURE / BIENVENUE SUR LE TERRITOIRE**

Gilman Cardinal

Bigstone Cree Nation / Nation Bigstone Cri

**OPENING REMARKS**  
**MOT DE BIENVENUE**

Lorne Babiuk

Vice president (research), University of Alberta  
Vice président (recherche), University of Alberta

Pierre-Gerlier Forest

President, The Pierre Elliott Trudeau Foundation  
Président, La Fondation Pierre Elliott Trudeau

Philip Bryden

Dean of Law, University of Alberta  
Doyen, Faculté de droit, University of Alberta

**TRUDEAU LECTURE**  
**CONFÉRENCE TRUDEAU**

Professor Sujit Choudhry, New York University

“The Globalization of the Canadian Constitution”  
« La Mondialisation de la constitution canadienne »

## BIOGRAPHY

### SUJIT CHOUDHRY

Sujit Choudhry is the Cecelia Goetz Professor of Law at the New York University School of Law. He holds law degrees from Oxford, Toronto, and Harvard, was a Rhodes Scholar, and served as Law Clerk to Chief Justice Antonio Lamer of the Supreme Court of Canada. Professor Choudhry is one of Canada's leading constitutional scholars, and an internationally recognized authority on comparative constitutional law. He has published over 60 articles, book chapters, and reports. Professor Choudhry is the editor of *Constitutional Design for Divided Societies: Integration or Accommodation* (Oxford University Press), *The Migration of Constitutional Ideas* (Cambridge University Press) and *Dilemmas of Solidarity: Rethinking Redistribution in the Canadian Federation* (University of Toronto Press), sits on the Board of Editors of the *International Journal of Constitutional Law*, is a member of the Editorial Board of the *Constitutional Court Review* and is on the Board of Advisers for the *Cambridge Studies in Constitutional Law*. Professor Choudhry is extensively involved in public policy development. He was a consultant to the Royal Commission on the Future of Health Care in Canada (the Romanow Commission) and the National Advisory Committee on SARS and Public Health (the Naylor Committee), the United Nations Development Program, the World Bank Institute at the World Bank, and as a foreign constitutional expert has been on mission to Sri Lanka (with the Forum of Federations) and Nepal (with the Canadian Bar Association). Professor Choudhry served on the Academic Advisory Committee to the Province of Ontario's Democratic Renewal Secretariat, and was a consultant to the Ontario Citizens' Assembly on Electoral Reform. He was a member of the Governing Toronto Advisory Panel which proposed major reforms to the structure of municipal government in Toronto. He appeared as counsel in *Charkaoui* (security certificate) and *Khadr 1* and *Khadr 2* (Guantanamo detainees). Sujit Choudhry was named a Trudeau Fellow in 2010.

## BIOGRAPHIE

### SUJIT CHOUDHRY

Sujit Choudhry est professeur de droit *Cecelia Goetz* à l'École de droit de l'Université de New York. Il a obtenu des diplômes en droit des universités d'Oxford, de Toronto et Harvard. Il a reçu la bourse Rhodes et a servi à titre d'auxiliaire juridique auprès du juge en chef de la Cour suprême du Canada, Antonio Lamer. M. Choudhry est l'un des principaux experts constitutionnels au Canada et est une sommité internationale en matière de droit constitutionnel comparé. Il a publié plus de soixante articles, rapports et chapitres de livres. M. Choudhry est l'éditeur de *Constitutional Design for Divided Societies: Integration or Accommodation* (Oxford University Press), *The Migration of Constitutional Ideas* (Cambridge University Press) et *Dilemmas of Solidarity: Rethinking Redistribution in the Canadian Federation* (University of Toronto Press). Il fait partie des comités de rédaction pour les revues *International Journal of Constitutional Law* et *Constitutional Court Review* en plus d'être membre du comité consultatif pour la série *Cambridge Studies in Constitutional Law*. M. Choudhry s'implique beaucoup dans le domaine des politiques publiques. Il a été consultant pour la Commission sur l'avenir des soins de santé au Canada (Commission Romanow), pour le comité consultatif national sur le SRAS et la santé publique (Comité Naylor), pour le Programme des Nations Unies pour le développement et pour l'Institut de la Banque mondiale. Il a agi en tant qu'expert constitutionnel pour des missions à l'étranger, notamment au Sri Lanka (pour le Forum des fédérations) et au Népal (pour l'Association du Barreau canadien). M. Choudhry a siégé au comité consultatif pour le Secrétariat du renouveau démocratique de l'Ontario et a été consultant auprès de l'Assemblée des citoyens de l'Ontario pour la réforme électorale. Il a été membre du comité consultatif pour la gouvernance de Toronto, qui a proposé d'importantes réformes structurelles au gouvernement municipal. Il a également été conseiller juridique dans l'affaire *Charkaoui* (certificats de sécurité) et dans les affaires *Khadr 1* et *Khadr 2* (détenus de Guantanamo). Sujit Choudhry s'est mérité le prix Trudeau en 2010.

## THE TRUDEAU LECTURES

Each year, the Pierre Elliott Trudeau Foundation selects up to five fellows who have contributed to the enhancement of knowledge and the advancement of society through leading-edge research, creative work and commitment to societal debates on major issues of public policy. The Foundation's substantial financial support enables its fellows to devote themselves more freely to critical thinking and innovative approaches to their work.

In the fall of 2008, the Trudeau Foundation inaugurated the Trudeau Lectures with a view to promoting the Trudeau Fellowship and disseminating Trudeau fellows' thinking and experience. Organized in collaboration with Canadian universities, the Trudeau Lectures are an annual series of public lectures at which Trudeau fellows highlight their ideas, their research and their role as public intellectuals. Each year, the Foundation publishes the text of the lectures in the *Trudeau Foundation Papers*. The *Papers* are available in both official languages in print and online from the Foundation's website.

### 2011-2012 LECTURE SERIES

[Series subject to change without prior notice.]

- |                  |   |
|------------------|---|
| 8 February 2012  | University of Victoria, British Columbia<br><b>Steven Loft</b> (Ryerson University), 2010 Visiting Trudeau Fellow   |
| 14 February 2012 | McGill University, Quebec<br>Professor <b>Jocelyn Létourneau</b> (Université Laval), 2006 Trudeau Fellow  |
| 21 March 2012    | St. Francis Xavier University, Nova Scotia<br>Professor <b>Alain-G. Gagnon</b> (Université du Québec à Montréal),<br>2010 Trudeau Fellow  |
| 11 April 2012    | University of Alberta, Alberta<br>Professor <b>Sujit Choudhry</b> (New York University), 2010 Trudeau Fellow  |
| 30 May 2012      | Wilfred Laurier University, Ontario<br>Professor <b>Janine Brodie</b> (University of Alberta), 2010 Trudeau Fellow<br>Organized in partnership with the Canadian Federation for the Humanities<br>and Social Sciences |

## LES CONFÉRENCES TRUDEAU

Chaque année, la Fondation Pierre Elliott Trudeau décerne jusqu'à cinq prix à des personnes qui ont fait progresser les connaissances et la société, tant par leurs réalisations exceptionnelles dans leur domaine de recherche ou leur travail créatif que par leur contribution au dialogue citoyen sur les grands enjeux de politique publique. La Fondation accorde un soutien financier substantiel à chaque lauréat, qui peut ainsi se consacrer plus librement à son travail de réflexion ou de création, tout en continuant à participer au débat public sur les questions de l'heure. C'est dans cet esprit que la Fondation Trudeau a débuté le cycle des Conférences Trudeau à l'automne 2008. Cette série de conférences publiques organisées chaque année dans des universités canadiennes permet au grand public de mieux connaître les lauréats Trudeau et les éléments clés de leur recherche. Les Conférences Trudeau permettent aux lauréats de présenter une synthèse de leurs travaux et de mettre en valeur leur contribution au progrès des idées et à la résolution des problématiques sociales. Au terme de chaque cycle annuel de conférences, la Fondation publie le texte de ces allocutions dans les *Cahiers de la Fondation Trudeau* – une publication dans les deux langues officielles disponible en version imprimée et sur le site Web de la Fondation.

### CYCLE DE CONFÉRENCES 2011-2012

[sujet à changement sans préavis]

- |                 |  |
|-----------------|--|
| 8 février 2012  | University of Victoria, Colombie-Britannique<br>Professeur <b>Steven Loft</b> (Ryerson University), lauréat Trudeau en résidence 2010  |
| 14 février 2012 | Université McGill, Québec<br>Professeur <b>Jocelyn Létourneau</b> (Université Laval), lauréat Trudeau 2006   |
| 21 mars 2012    | St. Francis Xavier University, Nouvelle-Écosse<br>Professeur <b>Alain-G. Gagnon</b> (Université du Québec à Montréal), lauréat Trudeau 2010  |
| 11 avril 2012   | University of Alberta, Alberta<br>Professeur <b>Sujit Choudhry</b> (New York University), lauréat Trudeau 2010   |
| 30 mai 2012     | Wilfred Laurier University, Ontario<br>Professeur <b>Janine Brodie</b> (University of Alberta), lauréate Trudeau 2010<br>Conférence organisée en collaboration avec la Fédération canadienne des sciences humaines |

**FONDATION  
TRUDEAU  
FOUNDATION**



---

FONDATION PIERRE ELLIOTT TRUDEAU  
1514, AVENUE DOCTEUR-PENFIELD  
MONTRÉAL, QUÉBEC CANADA H3G 1B9  
T. 514-938-0001 F. 514-938-0046  
FONDATIONTRUDEAU.CA

PIERRE ELLIOTT TRUDEAU FOUNDATION  
1514 DOCTEUR-PENFIELD AVENUE  
MONTREAL, QUEBEC CANADA H3G 1B9  
T. 514-938-0001 F. 514-938-0046  
TRUDEAUFUNDATION.CA